
مس�ئوليت اصل�ي اجراي وع�ده دول�ت مبني  بر 
رس�يدن ۲۰ ميليون پ�ورت فيبر نوري ب�ه منازل 
كه ش�ايد مهم ترين وعده  در حوزه ارتباطات هم 
محس�وب مي  ش�ود، اين روزها برعهده ش�ركت 
مخابرات ايران قرار گرفته اس�ت. از س�وي ديگر 
در حال�ي اخي�راً تعرفه آبونم�ان تلف�ن ثابت نيز 
افزايش پي�دا كرده  كه هن�وز خدمات م�ورد نياز 
ارتباطي بهبود چشمگيري پيدا نكرده است. براي 
بررسي وضعيت فعلي مخابرات و چگونگي اجرايي 
شدن وعده هاي مطرح شده به س�راغ سيد ميثم 
س�يدصالحي، معاون فن�اوري اطلاعات ش�ركت 
مخابرات ايران رفته ايم و در گفت وگويي تفصيلي 
كه در ادامه ارائه مي ش�ود، موضوع�ات مرتبط با 
حوزه شركت مخابرات ايران را از او سؤال كرده ايم. 

وضعيت دسترسي به فيبرنوري در كشور 
چگونه است؟

ما الان در تمام مراكز داده خود از فيبرنوري استفاده 
مي  كني��م. در لايه ه��اي انتقال سال  هاس��ت از فيبر 
نوري استفاده مي  كنيم. ولي لايه  اي كه هميشه از آن 
صحبت مي شود، شبكه دسترسي از طريق فيبرنوري 
است. شبكه دسترس��ي از طريق فيبرنوري 10 سالي 
است كه توس��ط ITU )اتحاديه بين المللي مخابرات( 
به عنوان تكنولوژي دسترس��ي انتخ��اب   و براي آن 
نقشه راه هايي در نظر گرفته شده است. دنيا آرام  آرام در 
لايه دسترسي در حال حركت از كابل مسي به سمت 
فيبر نوري است و در نهايت جايگزين كردن آنها با فيبر 
نوري، جزو نقشه راهي است كه اتحاديه تلكام در دنيا 
پيشنهاد كرده است. تغيير تكنولوژي در دنيا هيچ وقت 
دفعتاً اتفاق نمي  افتد، بلكه هميشه يك راه براي تغيير 

تكنولوژي تعريف مي  شود. 
ما هم اين نقشه راه را داريم؟

نه! ما متأسفانه پله هاي تكنولوژي را دوتا دوتا يا چهارتا 
چهارتا مي  پريم! نقش��ه راه اينگونه شكل مي  گيرد كه 
مثلًا وقتي يك شركتي كابل مسي دارد تا انتهاي جايي 
كه اين كابل ه��ا ظرفيت براي اس��تفاده دارد بايد از آن 
پول در بياورد و بخش��ي از اين پول را در چرخه تغيير 
تكنولوژي بابت بهسازي و تغيير اين فناوري به نسل بعد 
هزينه مي كند. در اينجا بايد توجه كرد كه ظرفيت كابل 
مسي در دنيا تمام نشده و اتفاقاً همچنان فناوري  هايي 
مي  آيد كه ظرفيت كابل مس��ي را فرات��ر از آن چيزي 
مي  برد كه امروز به عنوان فيبرنوري در لايه دسترسي 
به فناوري هاي موجود پياده مي  كنيم، اما ما در ايران به 
 دليل مشكلاتي كه شبكه كابل مسي به  خصوص در لايه 
انتهايي دسترسي يا انتقال داشته حتي به ظرفيت هاي 
 ADSL بينابيني هم خيلي نپرداخته ايم؛ مثلاً تكنولوژي
با اس��تفاده از ظرفيت كابل مس��ي 8 مگابيت بر ثانيه 
ظرفيت مي داده است؛ بعد از آن +ADSL2 آمده كه تا 
 VDSL 16 مگابيت قابليت استفاده دارد؛ بعد از آن هم
آمده كه تا 25 مگابيت ظرفيت مي  داده اس��ت. البته در 
تمام اين تكنولوژي ها قاعده و مسير طراحي شده موجب 
مي  شد شما به شكل مداوم به مخاطب نزديك شويد و 
طول اين مسير كابل مسي را كه استفاده مي كنيد، كمتر 
كنيد تا جايي كه در فاصله 100 متري تا 150 متري با 
استفاده از تكنولوژي جي  فست بتوانيد تا يك گيگ به 

مشترك خود سرويس بدهيد. 
در دنيا هم اين گونه است؟

بله. مثلًا در كش��ور آلمان 10 درصد كشور بعد از دهها 
س��ال به فيبر نوري دس��ت پي��دا كرده  اند. ه��ر تغيير 
تكنولوژي متناس��ب با نياز و كش��ش بازار توسعه پيدا 
مي  كند. در مجموع زيرساخت ارتباطي كشور اجزايي 
دارد كه نقطه دسترس��ي در يك كيلومتر آخر كه قرار 
است به دست كاربر برسد يك جزء از اجزاي اين شبكه 
است. اين شبكه در لايه هاي مختلف در حال استفاده از 
تكنولوژي هاي مختلف است و در دوره هاي مختلف هم 
بايد به روزرساني هاي مختلفي براي آن اتفاق مي افتاد، 
كه به دلايل متعددي اين اتفاق، كامل نبوده يا نواقصي 

داشته است. 
فهرست اين دلايل چيست؟

يكي از دلايل اين است كه تا مدتي اين شبكه يك شبكه 
كاملًا دولتي بوده و دولت تم��ام تمركز خود را بر ايجاد 
دسترس��ي براي عمومي قرار داده ب��ود و برقراري اصل 
سرويس براي او اهميت داشته اس��ت. يك دوره  اي هم 
اصل اين س��رويس خدمات صوتي و تلفن بوده اس��ت. 
قديمي  ترها كاملًا يادشان هس��ت زماني قيمت خريد 
تلفن از قيمت خريد يك ملك بيشتر بود و تلفن كالاي 

گران بها و دست  نيافتني محسوب مي  شد. 
مردمي ك��ه اكن��ون مي  خواهند خدم��ات تلفن ثابت 
را دريافت كنند، احس��اس مي  كنند مخاب��رات آنها را 
بين يك  س��ري پيمانكار خصوصي رها كرده است و آن 
پيمانكاران هم هر گونه و هر زماني كه دلشان بخواهد 
با مردم تعامل مي كنند. مخابرات س��رويس ارائه تلفن 
خود را به بخش خصوصي ن��داده و فقط مرحله نصب 
و راه اندازي دس��ت پيمانكار اس��ت. آن پيمانكار هم با 
مخابرات طرف حس��اب اس��ت و به اين معن��ا مردم با 
بخش خصوصي طرف نيستند؛ مخابرات كار را به آنها 
ارج��اع مي دهد و پيرو اي��ن ارجاع نصب را براي ش��ما 
انجام مي  دهد، اما اينكه اين فرآيند در مخابرات نسبت 
به ش��رايطي كه ش��ركت  هاي خصوصي قاعدتاً دارند، 
خيلي كند است يا خيلي كاربرپس��ند نيست، اشكال 
كاركردي مخابرات اس��ت و ربطي به بخش خصوصي 
ندارد. متأسفانه هنوز عملكرد ش��به دولتي در ساختار 

مخابرات وجود دارد. 
و قرار است چگونه اين مشكلات را برطرف 

كنيد؟
وضعيت فعلي مخابرات صرفاً در اختيار اين شركت هم 

نبوده است. يك بخش از قواعدي كه خصوصي  سازي 
در راستاي خصوصي شدن اين شركت به آن تحميل 
كرده، منجر به وضعيت امروز مخابرات شده اس��ت و 

اتفاقات بعدي هم در نتيجه آن است. 
مثلًا چه تحميلي؟

از جمله عدم امكان تسويه نيروها كه مخابرات را ملزم 
كرده نيروهايي را كه تا آن موقع استخدام كرده بوده 
تا انتهاي بازنشستگي كه به  درخواست خودشان 35 
سال است، حفظ كند. غير از اين همچنان 40 درصد از 
سهام مخابرات تا همين پارسال در اختيار دولت بوده و 

حاكميت هاي دولتي در مخابرات وجود دارد. 
اگر مخابرات كاملًا خصوصي بود با چقدر 

اداره مي  شد؟
با يك دوم اين هزينه ش��ايد اداره مي  ش��د، ولي فقط 

مسئله نيروي انساني هم نيست. 
همين فشارها در نهايت موجب دير وصل 

شدن تلفن شهروندان شده است؟
هيچ كدام علت تام نيست. مجموعه  اي از علل، وضعيت 
فعلي را به وجود آورده است، ولي شايد بيشترين سود 
را در خصوصي سازي مخابرات صرفاً دولت برده است؛ 
اولاً يك پولي بابت خصوصي  سازي گرفته است، ثانياً 
مديريت دولتي را به ش��كلي ادام��ه داده كه در دوره 
گذش��ته مديرعامل را دولت تعيين ك��رد و براي يك 
دوره س��ه، چهار س��اله مدير عامل نماينده دولت در 
شركت بوده است، ثالثاً از تقس��يم درآمد سهامداران 

جلوگيري كرده است. 
حق  امتيازهايي كه زيرس��اخت، رگولاتوري و وزارت 
ارتباط��ات از مخابرات گرفتند به هم��راه هزينه هاي 
بيمه، ماليات و مانند آنها را حس��اب كنيد. در حالي 
كه امروز در سال چهاردهم خصوصي سازي هستيم، 
دولت فقط در 12 س��ال دوره خصوصي سازي چيزي 
نزديك به 65 ه��زار ميليارد توم��ان از قبل مخابرات 
درآمد داشته اس��ت، در حالي كه هيچ كدام از اينها را 

سهمد ارهاي مخابرات نداشته  اند. 
از سوي ديگر هيچ كسي به مخابرات بابت خساراتي 
كه در ح��وادث طبيعي اتف��اق مي  افت��د و بعد هم 
مخابرات آن را ارزياب��ي مي  كند و مي  گويد، 10 هزار 
ميليارد يا اصلًا 2 ميليارد تومان به من خسارت وارد 
ش��ده را جبران نمي  كند؛ همچنين وقتي مخابرات 
به هم  كدسازي الزام ش��د، درآمد آن در اين حوزه را 
يك سوم كاهش داد. البته همان موقع آقاي واعظي 
توافقنامه  اي امضا كردند و گفتند تعرفه ها را افزايش 
مي  دهيم و اين جبران مي  ش��ود. تعرفه آن دوره كه 
افزايش پيدا نك��رده هيچ، از آن دوره ب��ه بعد تقريباً 
براي 16 س��ال تعرفه حوزه ارتباطات ثابت در كشور 

تكان نخورد. 
مدعي هس�تيد كه هيچ حمايت دولتي 
نداريد و فقط تعهدات و مسئوليت هاي 

دولتي را انجام مي  دهيد. 
من هم يك روزي مشتري اين ميز بودم و الان پشت 

اين ميز نشسته  ام. . . 
يك روزي منتقد بوديد، الان مسئوليتش 

را داريد. 
نه، من هنوز منتقد آن هس��تم و الان ك��ه داخل آن 
هستم نيز منتقدم. در مورد اينكه انتقاداتي بر شركت 
مخابرات وارد اس��ت، ش��كي ندارم و هي��چ وقت هم 
درصدد دفاع از اشكالات برنيامده  ام، اما اين نكته وجود 
دارد كه آنچه ما خارج از شبكه مخابرات مي  شناسيم 

توهم شبكه است، نه شبكه. 
بخواهيم صادقانه كلاه خود را قاضي كنيم در كش��ور 
يك ش��بكه مخابرات وجود دارد، آن هم مال شركت 
مخابرات ايران است. درست يا غلط، دولت در تصميمي 
كه زمان خودش گرفته شده و مراحل خود را هم طي 
كرده است، اين شبكه را به شركت مخابرات ايراني كه 
امروز مي  شناسيم فروخته و پول آن را هم گرفته است. 
به شكلي هم اين كار را كرده كه حتي بعضي از مواقع 
مي گويند بايد اين را به دولت برگردانيم. البته ما هم 
حاضريم به دولت برگردانيم، ولي دولت بايد به قيمت 
امروز پولي را كه گرفته به علاوه تبعات آن، پس بدهد، 

چون اين شبكه 14 س��ال نگهداري  و اين وسط كلي 
حقوق و نيروي انساني هزينه شده است، دولت بيايد 
امروز همه اين پول را بدهد، دو دستي خواسته  اش را 

مي  دهيم. 
من به عنوان يك ش��ركت خصوصی اگر مثل آقايان 
FCP )شركت  هاي ارائه كننده سرويس هاي اينترنتي 
و ارتباطي ثابت( دس��تم را توي جيبم كنم و شبكه  ام 
مال كسي ديگر باشد و در بستر شبكه ديگري شبكه 
خود را ب��ه وجود آورده باش��م، يك درص��دي هم به 
ارائه دهنده پ��ول دهم، ولي تمرك��زم روي بازاريابي، 
نگهداشت مشتري و مانند اينها باشد 0/1 هزينه هاي 

فعلي را هم نمي  كنم. 
در عوض تمام تمركز و وعده هاي دولت 

هم در مورد مخابرات است. 
دولت  فعلي را بگذاريم كن��ار. من چون زماني در ميز 
مقابل نشس��ته بودم، دي��دم، روز اولي ك��ه يك وزير 
محترمي سركار آمد و گفت ما مخابرات را داده  ايم رفته 
و بايد در برابر مخابرات پنج تا مخابرات بسازيم. ماهايي 
كه آن طرف بوديم، گفتيم چگون��ه؟ گفت من اين را 
مي بندم به چهار ميخ و آنقدر از آن سرويس مي  گيرم 
و مي  دهم به شما تا ش��ما بتوانيد مخابرات خودتان را 
درست كنيد! هشت سال ما با اين دست فرمان در اين 
كشور كار كرديم، آيا توانستيم مخابراتي در برابر اين 
مخابرات ايجاد كنيم؟ آيا توانس��تيم يك متر شبكه 
خارج از مخابرات ايجاد كنيم؟ مسئله صرفه اقتصادي 
هم هست. شماي س��رمايه  گذاري كه دست در جيب 
خود مي  كنيد و مي خواهيد بابت چيزي سرمايه  گذاري 
كنيد، آي��ا مي  تواني معادل آن ب��رداري؟ حتماً ايجاد 
شبكه مخابراتي با استانداردهاي دنيا توسط يك بخش 

ديگر قابل توجيه نبوده است. 
از سوي ديگر من هم نمي  توانس��تم شبكه ريداندنت 
)ش��بكه جايگزين( را توس��عه دهم. وقتي كه ش��ما 

تعرفه هايت براي س��ال  هاي متمادي ت��كان نخورده 
عملًا پولي براي توسعه ش��بكه نداري. در هشت سال 
گذشته گفته ايم كه من در حال مستهلك كردن شبكه 
هستم و صرفاً دارم از شبكه بهره بيش از توان مي  كشم، 
جايگزين هم نمي  كنم و توسعه هم نمي  دهم، بالاخره 
طبيعي است كه اين مشكلات در آن به وجود مي  آيد. 
همين اشكال در مورد همراه اول هم هست كه چندين 
مدت است صداي آن دچار مشكل شده، چون شبكه را 
بهبود نداده است. صرفاً شبكه را زيربار آورلود برده، به 
شكل متمادي ساليان زياد فشار آورده و بالاخره يك 

دفعه فنر آن هم بيرون مي  زند. 
اگر ب�ا وزارت نيرو، ش�ركت گاز و ديگر 
ارائه  دهن�دگان خدم�ات عموم�ي هم 
صحبت كنيد، همين مطالب را مي  گويند 

كه تعرفه هاي من پايين است و. . . 
بله، ولي تعرفه هاي آنها رش��د كرده   است. تعرفه هاي 
ش��ركت گاز از 14 س��ال پيش 3 هزار درصد رش��د 
كرده اس��ت، اداره برق ب��الاي 45 هزار درصد رش��د 
كرده اس��ت، ولي تعرفه مخابرات صفر اس��ت. نان كه 
يارانه مي گرفته چندين مرحله افزايش پيدا كرده است، 
ولي مخابرات افزايش پيدا نكرده است. اين حق پرسنل 
مخابرات است و يك جاهايي حق  الناس است. مخابرات 
الان چندين ماه است كه بيمه پرسنل خود را نتوانسته 
پرداخت كند. همه اين كارمنداني كه بيمار مي  شوند و 
به  دليل نداشتن هزينه هاي درماني دچار عسر و حرج 
مي  شوند، گردن آن دوستاني است كه تا امروز جلوي 
افزايش تعرفه را به هر دليل سياس��ي و غيرسياس��ي 
گرفته  اند. ما در مورد 30 هزار نفر از مردم حرف مي زنيم 
كه پولي هم از جيب خودش��ان نگذاش��ته  اند و گرنه 
مخابراتي  هاي كش��ور بايد وضعشان نس��بت به ساير 

اقشار بهتر مي  بود. 
هزينه نگهداري تلفن ثابت در دنيا چقدر 

است؟
يك دلار در ماه خوب اس��ت؟ همي��ن قيمت موجب 
شده مسيري كه در طول  س��ال ها بايد تغيير مي كرد 
و در تكنولوژي VDSL، بوق را تا كافو دم كوچه ش��ما 
مي آوردم، اتفاق نيفتد و الان دارم آن را با كابل مس��ي 
چندهزار متري تا مركز مخابراتي مي آورم و به ش��ما 
سرويس مي دهم، به همين دليل هم هست كه سرويس 
ADSL شما گاهي ناپايدار است يا سرعتي را كه ثبت نام 
مي كنيد، نمي توانيد بگيريد، علتش اين است كه پول 
آن سرويس جدا است و پول اين كابل مسي و نگهداري 
تا دم منزل شما متفاوت است.  از سوي ديگر يك بار ما 
داريم در مورد تهران صحبت مي كنيم، اين يك عددي 
است، ولي وقتي در مورد روس��تا صحبت مي كنيد در 
چند ده كيلومتري يك ش��هر بزرگ كه وس��ط آن را 
هرازچندگاهي مي برند، قيچي مي كنند يا مي دزدند، اين 
هزينه نگهداري چند برابر مي شود و اتفاقاً در آن روستا 
هزينه پرداختي بابت تلفن به شدت پايين تر است؛ آرپو 
روستايي ما زير 3 هزار تومان بود كه اصلًا توجيه ندارد، 
در حالي كه هزينه نگهداري كابل آنجا بالاي 20 يا 25 

هزار تومان محاسبه مي شد. 

آمارهاي مختلف كه مي  گويد اينترنت ما 
گران است. 

خير! اينترنت ما به  شدت ارزان است! بياييد تك تك 
آمارها را با هم بررسي كنيم. هيچ جاي دنيا اينترنت به 
قيمت ما نيست. البته وقتي مي  گويم هيچ جاي دنيا، 
مي  روند مثلًا كشور لوكزامبورگ را پيدا مي  كنند و يك 
بسته تشويقي می آورند و مي  گويند قيمتش اين مقدار 
است. در اينجا منظور بسته عادي مصرف است و البته 
هم نمي  گويم با قيمت دلار بس��نجيد، بلكه با قيمت 
يك قوطي آب آن را بسنجيد. ببينيد شما مي  توانيد 
اينترنت در چين را با چند قوطي آب بخريد و در ايران 
با قيمت يك گيگ اينترنت چند قوطي آب به ش��ما 
مي  دهند. آب ما به  ش��دت گران تر از اينترنت اس��ت، 
با اينكه كش��وري هس��تيم كه خيلي هم آب معدني 

برايمان اهميت ندارد. 
۲۰ ميلي�ون پورت فيبر ن�وري چه مقدار 

واقعي است؟
روز اول بايد مي  گفتيم آقاي وزير شما بر چه مبنايي 
داري مي  گويي به 20 ميليون پورت FTTH نياز است؟ 
مبناي خ��ودت را بگو. يا نمي  داني پورت چيس��ت يا 
نمي  داني 20 ميليون چه مقدار است! كجاي دنيا يك 

چنين سرويسي دارد؟! 
شما داريد در مورد كش��وري كه كوچك تر از يكي از 
استان هاي كوچك ماست صحبت مي  كني يا درباره 
كشورهاي صاحب فناوري صحبت مي  كني؟ فرانسه 
60 ميليون پورت ADSL دارد، به سمت FTTH هم 
 FTTH حركت كرده است و 10 تا 12 درصد سرويس
دارد. ما كلًا ب��ا 10 ميليون كارب��ر مي  خواهيم به 20 

ميليون FTTH برسيم. 
وزارت ارتباطات اكنون به مخابرات گفته 

شما فيبر نوري را انجام دهيد. 
همين! فقط با گفتن كه اتفاقي نمي  افتد. مي  گويند پنج 
 تا قورباغه در استخر بودند، يكي از آنها تصميم گرفت 
به بيرون بپرد، حالا چندتا قورباغه در استخر هستند؟ 
همچنان پنج قورباغه چون او فقط تصميم گرفته است، 
نپريد! الان هم وزارت ارتباطات نشسته پشت در  هاي 
بس��ته و براي خودش تصميم گرفته، قواعدي هم كه 
مي  گذارد با قواعد بازار همخواني ندارد.  مخابرات دارد 
مسير خودش را مي  رود و ان  ش��اءالله تا سال 1403 
و 1404 در 5 ميلي��ون پورت س��رويس خواهد داد. 
الان 2 ميليون پوشش دارد، 200 هزار عدد هم ارائه 
شده است، بعد هم برويد ببينيد FCP ها چه مقدار راه 
انداخته اند و آنها چه مي  گوين��د. ولي ببينيد رويكرد 
وزارتخانه چيست و از كدام حمايت مي  كند، وزير با ما 

عكس دارد يا با FCPها، اين ديگر تابلو است!
با هركس�ي عكس مي  گيرد ملاك اس�ت 
يا هركس�ي كه هيئت مدي�ره آن را وزير 

تعيين مي  كند؟
مشكل ما هم همين است. هيئت مديره اي كه مي  گذارد 
قرار اس��ت ش��ركت را روان كند. ح��الا برويد ببينيد 
سياست هاي دولت توانسته كار مخابرات را روان كند 

يا ما را دچار چالش كرده است. 
هر چند مش��كلاتي در حوزه تحريم ها داشتيم، ولي 
مي  توانستيم در همين شرايط هم موفق عمل كنيم. 
چرا رئيس جمه��ور آفريقاي جنوب��ي مي  آيد ايران؟ 
براي اينك��ه پ��ول MTN را بيرون بب��رد. مي  گويند 
پول MTN در ايران قفل ش��ده، ولي طرف در سطح 
رئيس جمهور مي  آي��د براي اينكه پول يك ش��ركت 
بزرگش را بيرون بكش��د. كجا در سياس��ت خارجي 
رفته ايم   از مخابرات حمايت كرده  اي��م؟ تازه در دوره 

فعلي بدتر هم شده است. 
در دوره قبل��ي حداقل ط��رف حس��ابمان معلوم بود 
مي  گفتيم طرف مي  گويد من با سهامدار مخابرات زاويه 
دارم و مخابرات را داده  ام رفته، حالا در برابر مخابرات 
مي  خواهم يك چيزي علم كنم، خدا را شكر مخابرات 
از اين دوره زنده بيرون آمد، حتي در دوره بعد از آن هم 
كه طرف چشم هاي خودش را بسته بود و فقط با لج و 
لجبازي اگر مي  گفتيم من راست مي  روم، مي  گفت پس 

چپ درست است، هم زنده مانديم. 
ما با آدم بي  منطق، باهوش، بااستعداد و توانمند مواجه 
بوديم. انصاف��اً اگر آقاي جهرم��ي تصميم مي  گرفت 
صنعت ارتباطي كشور را رشد دهد، يك تاريخ بي  نظير 
از صنع��ت ارتباطي در طول چهار س��ال وي ش��كل 

مي  گرفت، اما نخواست. 
مصداقاً آقاي جهرمي چه كاري مي  توانست 

انجام دهد كه انجام نداد؟
اص��ل ماجرا اي��ن اس��ت ك��ه ظرفي��ت بهره  مندي 
از توانمندي مخابرات را داش��ت و نكرد. ب��ا اينكه از 
زيرمجموعه هاي آن استفاده كرد، رفت عكسش را با 
همراه  اول و مبين  ن��ت در راه اندازي 5G گرفت، رفت 
700 ميليارد و 300 ميلي��ارد و تعدادي لپ  تاپ براي 
دفتر رياست  جمهوري و امثالهم گرفت، خرد خرد از 
هم��راه اول و مبين  نت كه بخش��ي از مخابرات ايران 
است تا مي  توانست كشيد، اما به جهت فضاي سياسي 
كه با مخابرات داش��ت، هميش��ه گارد اپوزيسيون و 
دعواي خودش با آن را حفظ كرد.  آقاي صدري را آقاي 
جهرمي گذاشته بود. مدير عامل مخابرات ايران متعلق 
به وي بود. دو نفر از اعضاي هيئت مديره از طرف آقاي 
جهرمي بود، ولي به  دليل اينكه نمي  خواس��تند، اين 
شده كه شبكه FTTH 2 ميليون پورت است، در حالي 

كه بايد 8 ميليون پورت مي  بود. 
اگر قرار باش�د ش�ما به ۲۰ ميليون پورت 

فيبرنوري برسيد، نياز به چه داريد؟
اين كار 18هزار ميليارد تومان پول نياز دارد ولي داريم 
زمين مي  فروشيم و خرج نقدينگي مي  كنيم، حقوق 

مي  دهيم و بخشي را هم سرمايه  گذاري مي  كنيم. 

884984403سرويس اجتماعي
دولت از خصوصي سازي مخابرات 65 هزار ميليارد تومان به جيب زد!

وضعيت توسعه مخابرات در گفت وگوي »جوان« با معاون فناوري اطلاعات شركت مخابرات

خداحافظي پاييز با موج جديد كرونا
با فروكش كرونا و كم ش�دن آمار ابتلا ها، بس�تري ها و فوتي ها، انگار 
اين ويروس پرچم را به دس�ت ويروس آنفلوآنزا داده ت�ا ادامه تاخت  
و  تاز به س�لامت مردم را به  عه�ده بگيرد. حالا طب�ق آمارهاي وزارت 
بهداش�ت از ابتداي س�ال تاكنون، 3۰ بيمار با ويروس آنفلوآنزا طعمه 
مرگ شده اند. البته اين بدين معنا نيس�ت كه كرونا هم بيكار نشسته 
و باعث بيماري و فوت كس�ي نمي ش�ود، بلكه طبق پيش بيني وزارت 
بهداش�ت اواخر پاييز با موج جدي�دي از كرونا روب�ه رو خواهيم بود. 
اين چالش ه�ا در حالي اس�ت كه كمبوده�اي دارويي هم در كش�ور 
وج�ود دارد و بس�ياري از اقلام دارويي س�اده ب�راي درم�ان كرونا و 
آنفلوآنزا در داروخانه ها يافت نمي ش�ود. بح�ران كمبودهاي دارويي 
تاكنون چهار مدير را در س�ازمان غ�ذا و دارو جابه جا كرده اس�ت، اما 
همچنان ادامه دارد. با وجود اين، رئيس  تازه نفس س�ازمان غذا و دارو 
وعده داده به زودي چال�ش كمبودهاي دارويي برطرف خواهد ش�د. 
در روزهاي اخير اگرچه آمار هاي كرونايي به كمترين ميزان خود رسيده است، 
اما آنفلوآنزا در كشور طغيان كرده و درمانگاه ها و مراكز درماني با صف طويل از 
بيماران مبتلا به آنفلوآنزا روبه رو هستند، ويروسي كه شايد نه به اندازه كرونا اما 
به اندازه خودش مي تواند كشنده هم باشد، همچنان كه طبق آمار ارائه شده از 
سوي رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت از ابتداي سال 
تاكنون 30 مورد مرگ ناشي از ويروس آنفلوآنزا داشته ايم. در كنار هجوم اين 

بيماري ها آنچه چالش برانگيز شده كمبودهاي دارويي است. 
  افزايش ايمني جمعي به دليل واكسيناسيون 

اوضاع كرونايي كشور در حال حاضر در وضعيت با ثباتي قرار دارد. به گفته 
شهنام عرش��ي، رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي، تعداد موارد بس��تري و مرگ و مير كوويد  19 به 
حداقل رسيده و بر اساس آمارهاي رسمي هيچ شهر قرمزي در نقشه كرونايي 
كشور وجود ندارد و اكنون استان فارس و شهر شيراز در صدر مبتلايان كرونا 
قرار دارند.  عرشي با اش��اره به نمودارهاي موجود وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي در نشستي خبري درباره آمارهاي ابتلا و مرگ و مير كرونايي 
كش��ور گفت:»در پيك هفتم با توجه به آمار بالاي واكسيناسيون، قدرت 
ويروس كاهش و ايمني جمعي افزايش داشته و به همين جهت ابتلا و مرگ 

و مير به مراتب كاهش يافته است.«
عرشي به سويه جديد كرونا شايع شده در دو كشور آلمان و فرانسه اشاره كرد 
و افزود:» با توجه به اينكه عمدتاً سويه هاي جديد با يك ماه تأخير به كشور 
مي رسد، همچنان نگراني هاي ما پايدار است و پيش بيني مي شود در اواخر 
پاييز و اوايل زمستان پيك جديد نه به شدت پيك هاي قبلي در كشور به وجود 
بيايد.« به گفته رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت طبق 
اعلام مجامع جهاني به دليل كاهش رعايت پروتكل هاي بهداشتي همچنان 
پيش بيني خاصي به جهت اتمام ويروس كرونا نداريم، اما به جهت آمار بالاي 

واكسيناسيون روند پيك در كشور به حالت كنترل رسيده است. 
طبق تأكيد وي با توجه به ريشه كن نشدن ويروس كرونا و وجود سويه هاي 
جديد توصيه وزارت بهداش��ت همچنان مبني بر استفاده ماسك و رعايت 

فاصله هاي اجتماعي است. 
 مرگ 3۰ بيمار مبتلا به آنفلوآنزا 

عرشي در ادامه درباره شيوع آنفلوآنزا در كش��ور، شيوع آن را از نظر تناسب 
زماني زودتر از ساليان گذشته دانست و افزود:»آمار آنفلوآنزا نوع A تقريباً از 
اواخر مهرماه و چهار هفته زودتر از حد معمول افزايش يافت. البته تا اين لحظه 
اتفاق غير مترقبه اي به نس��بت آمارهاي ابتلا و مرگ و مير 10 سال اخير در 
كشور رخ نداده است و به سياق سال هاي پيشين روند شيوع آنفلوآنزا در كشور 
به وقوع پيوسته است.  وي با بيان اينكه حدود 30 مورد مرگ و مير آنفلوآنزا 
 A از ابتداي امسال تاكنون داشته ايم، گفت: »به رغم اينكه امسال آنفلوآنزا نوع
زودتر از گذشته رخ داده همچنان انتظار است كه تا بهمن ماه يا اسفندماه ادامه 
داشته باشد، بنابراين واكسيناسيون براي ايمني در برابر آنفلوآنزا بسيار مؤثر 

است كه بهترين زمان تزريق واكسن نيز مهرماه و آبان ماه است.«
  كمبودهاي دارويي در بحبوحه كرونا و آنفلوآنزا 

در چني��ن ش��رايطي و در بحبوحه ش��يوع آنفلوآنزا و در حال��ي كه طبق 
پيش بيني ها، موج بعدي كرونا هم تا چند روز ديگر از راه مي رسد، كمبودهاي 
دارويي هم مزيد بر علت شده و مردم را در بين داروخانه هاي شهر سرگردان 
كرده اس��ت؛ كمبودهايي كه قاعدتاً بايد پيش بيني و براي آن برنامه ريزي 
مي شد، اما فقدان برنامه ريزي و مديريت شرايط موجب شده تا حالا داروهاي 
ساده اي همچون سرم، آنتي بيوتيك ها يا شربت سرماخوردگي و استامينوفن 
هم در داروخانه ها پيدا نش��ود. اگرچه در روزهاي اخير بخش��ي از كمبود 
آنتي بيوتيك ها با واردات جبران ش��د، اما به دليل امتناع توليدكنندگان از 
توليد دارو، كمبودها همچنان ادامه دارد. چالش كمبودهاي دارويي حتي 
باعث استعفاي رئيس سازمان غذا و دارو شد و حالا رئيس جديد اين سازمان 

وعده حل مشكلات دارويي را تكرار كرده است. 
س��يد حيدر محمدي، رئيس تازه نفس س��ازمان غذا و دارو كه از مديران 
سابقه دار در اين سازمان است، با اشاره به افزايش توليد سوسپانسيون هاي 
آنتي بيوتيك  وعده داد: »طي چند هفته آينده ظرفيت توليد آنتي بيوتيك ها 

به 7 ميليون عدد در ماه مي رسد و پاسخگوي نياز كشور خواهد بود.«
وي با تأكيد بر لزوم حل مشكلات صنعت توليد، خاطرنشان كرد:»يكي از 
مشكلات صنعت، نقدينگي است كه منابع ش��ركت ها بايد به موقع تأمين 
شود؛ يعني بانك هاي عامل بايد تسهيلات مورد نظر صنعت دارو را به شكل 
آني در اختيار آنها قرار بدهند، گمركات نيز با توجه به اينكه ضريب ماليات بر 
ارزش افزوده از 9 درصد به 1 درصد كاهش يافته بايد اين مورد را اصلاح كنند 
تا بتوانيم مواد اوليه تأمين شده را در زمان مناسب از گمرك ترخيص كنيم. 
ماده اوليه بايد در ماه هاي آتي به صورت منظم در اختيار صنعت قرار گيرد و 

چرخه توليد نيز به صورت منظم پاسخگوي بازار باشد.«
محمدي همچنين محمد پيكانپور را به عنوان مدير كل امور دارو و مواد تحت 
كنترل منصوب كرد و به وي مأموريت داد ت��ا ضمن مديريت كمبودهاي 
دارويي با هرگونه فساد در اين حوزه مبارزه كند.  حالا بايد ديد اين تغييرات 

در سازمان غذا و دارو مي تواند بازار دارويي كشور را سر و سامان بخشد. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

چي�زي از )DQ (Decency Quotient ي�ا ضري�ب ش�رافت 
مي دانيد؟ دانس�تن اين موضوع به ويژه براي مديران ضروري 

است!
ضريب شرافت مثبت انديشي و خيرخواهي براي همگان است. 

اينكه مخاطبان ما احساس كنند ارزشمند و محترم هستند. 
ضريب شرافت )DQ) فراتر از هوش هيجاني )EQ) است؛ يعني 
مدير نه تنها با همكاران خود همدل و همزبان است كه به معناي 

واقعي مراقب شرافت آنهاست. 
ضريب شرافت كه برخورد محترمانه با مردم است، در محيط كار 
معجزه مي كند. اين مهم يعني كسي دقيقاً بر تحقق درستكاري 
افراد تمرك�ز دارد. كس�ي كه خود درس�تكار اس�ت و چنين 

درخواست شايسته اي را از ديگران نيز دارد. 
بي ش�رف ها از ضريب ش�رافت بهره ندارند. ضريب ش�رافت، 
دس�ت گندم نمايان جوفروش را رو و چهره دغل بازان دورو را 

آشكار مي كند!
ضريب شرافت يعني سعي نكن متفاوت باشي! فقط خوب باش... 

خوب بودن به قدر كافي متفاوت هست!
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زهرا چیذري 

اسكن كنيد

هر چند مشكلاتي در حوزه تحريم ها 
داش�تيم، ولي مي  توانستيم در همين 
ش�رايط هم موف�ق عمل كني�م. چرا 
رئيس جمهور آفريقاي جنوبي مي  آيد 
اي�ران؟ ب�راي اينك�ه پ�ول MTN را 
بيرون بب�رد. مي  گويند پول MTN در 
ايران قفل ش�ده، ولي طرف در سطح 
رئيس جمه�ور مي  آي�د ب�راي اينكه 
پول ي�ك ش�ركت بزرگ�ش را بيرون 
بكش�د. كج�ا در سياس�ت خارج�ي 
رفته ايم   از مخابرات حمايت كرده  ايم؟
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